

المستخلص

أثر حوكمة المصارف علي تحسين الأداء المالي:
دراسة تطبيقية على قطاع المصارف في المملكة العربية السعودية

غادة عثمان الجدلي

هدفت الدراسة الي قياس أثر الحوكمة على تحسين الأداء المالي في قطاع المصارف في المملكة العربية السعودية، وذلك من خلال قياس مدى تأثير ربحية المصارف السعودية والمتمثل في مؤشري الربحية والسيولة بتطبيق الحوكمة.

وقد تم اتباع المنهج الاستقرائي التحليلي لتحقيق هدف الدراسة حيث تم تحليل بيانات القوائم المالية (العينة) وذلك للفترة 2010م - 2017م لاختبار ستة فرضيات مرتبطة بقياس وجود فروق ذات دلالة إحصائية بين مؤشرات النسب المالية من أهمها نسبة الرصيد النقدي ونسبة السيولة النقدية ونسبة التداول قبل وبعد تطبيق الحوكمة.

وأوضحت نتائج الدراسة ان مؤشرات السيولة تختلف في عام 2010م -2013م (المتوسط الحسابي لنسبة الرصيد النقدي يعادل 21%) عنها في عام 2014م -2017م (المتوسط الحسابي لنسبة الرصيد النقدي يعادل 18%)، والذي أثر على معدل العائد الذي يحققه المصرف. كما أوضحت النتائج أن الاحتفاظ المفرط بالسيولة يخفض من الأرباح التي تعد من اهم أهداف المصرف، إذ بلغت نسبة العائد على حقوق الملكية ونسبة العائد على الموجودات 4% و1% على التوالي، مما يدل على ان الربحية منخفضة جداً مقابل السيولة العالية.

وقد أوصت الدراسة بضرورة العمل على نشر مفهوم الحوكمة مع ضرورة بذل الجهود لتبني مفهوم الحوكمة في المملكة العربية السعودية من خلال التعاون بين مختلف القطاعات العامة والخاصة.

الكلمات الافتتاحية: الحوكمة، المصارف، المملكة العربية السعودية، الأداء المالي، النسب المالية، مؤشر الربحية، مؤشر السيولة

رئيسة اللجنة
د. د. عبد العال شام أبو حنيفة
١٤٤١ / ٦ / ١١

المصرف
د. زهير صالح
إدارة

Abstract

The Influence of Bank Governance on Improving the Financial Performance-An

Empirical Study on the Banks Sector in the Kingdom of Saudi Arabia

Gahada Othman Aljahdali

The study aimed to measure the impact of corporate governance on improving the financial performance in the banking sector in Saudi Arabia by measuring the impact of the profitability of Saudi banks, namely the profitability and liquidity indicators when applying governance.

The analytical method was followed to achieve the objective of the study.

The data of the financial statements were analyzed for the period 2010-2017 to confirm six hypotheses related to measuring the existence of statistically significant differences between indicators of financial ratios before and after applying corporate governance.

The results of the study showed that the liquidity indicators differ in 2010-2013 (the accounting average of the cash balance ratio is 21 from in 2014-2017 (the accounting average of the cash balance ratio equals 18%), which affected the rate of return achieved by the bank. The results also showed that excessive liquidity reduces profits, which is one of the Bank's most important objectives. Return on equity and return on assets were 4% and 1%, respectively, indicating that profitability is very low compared to high liquidity.

The study recommended the need to promote the concept of corporate governance among all concerned parties and recommended the formation of specialized committees on governance in banks. Efforts should be made to adopt the concept of governance in the Kingdom of Saudi Arabia through cooperation between different public and private sectors.

Keywords: Corporate Governance, Banking, Saudi Arabia, Financial Performance, Financial Ratios, Profitability Indicators, Liquidity

Indicators.

رئيس مجلس الجامعة
د. د. عبد العال صالح أبو حسان
١٤٤١/٦/١١

السيد م. إمام
السيد م. مكي
السيد م. مكي